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»منافع ملی در مجلــس ما متولی 
ندارد.«، » رئیس قوه قضاییه مستقیماً 
توسط رهبری تعیین می شــود اما هر 
رئیســی که روی کار می آید شــروع به 
نقد اغلب تند عملکرد رئیس گذشــته 
می کند.«، »یکسری اصول هستند که 
قابل تغییرند. ما نمی توانیم بگوییم مجلس 
نمی خواهیم اما می توانیــم بگوییم دو 
مجلس می خواهیــم... جمهوری دوم، 
ناظر به این اصول نیســت، بلکه اصول 
قابل تغییر را هدف گذاری کرده و سراغ 
آن ها خواهد رفت«، »طبق قانون اساسی 
باید مقام معظم رهبری قانع شوند و به این 
جمع بندی برسند که نیازمند اصلاحات 
ساختار هســتیم.. برای اقناع ایشان هم 
به گفت وگو و حضور فعال رســانه ملی 
نیاز داریم. «اینها اظهــارات یک چهره 
اصلاح طلب سیاســی و کنشگر مدنی 
نیست. این حرف ها را محمدرضا باهنر 
از فعالان سیاســی کهنه کار ایــران و از 
چهره های شناخته شده اصولگرایان زده 
است. با این حال اصلاح طلبان که همیشه 
نقدهای جدی به اجرا نشدن ظرفیت کامل 
قانون اساسی و ضرورت برخی اصلاحات 
در آن داشتند، به هیچ عنوان از این ایده 
استقبال نکرده اند. اصولگرایان یکی به 

نعل و یکی به میخ زده اند.
 تیغ دولبه تغییر قانون اساسی

 و بیم حذف جمهوریت
عبدالله رمضان زاده، سخنگوی دولت 
اصلاحات از اولین شخصیت هایی بود که با 
دیده تردید به پیشنهاد باهنر نگاه کرد. او در 
توئیتی نوشت: سخن گفتن از تغییر قانون 
اساســی در چارچوب مناسبات کنونی 
قدرت در کشور، هموار کردن مسیر برای 

حذف »جمهوریت« است.
محمد جواد حق شناس، عضو شورای 
مرکزی حزب اعتماد ملی هم معتقد است: 
در قانون اساسی بر حقوق اساسی مردم از 
جمله آزادی بیان، حق انتخاب و تعیین 
سرنوشت در برهه های مختلف همچون 
انتخابات و راهپیمایی ها و... تاکید شده 
است اما مشاهده می کنیم تحقق همین 
خواسته ها با مشــکلات جدی رو به رو 
اســت. حتی در تعیین سرنوشت مردم 
که توسط انتخابات شــکل می گیرد با 
محدودیت های جدی روبه رو شده است 
که با افزایش اختیــارات برخی نهادها 
حقوق مردم به چالش کشیده شده و عملا 
فاصله جدی بین آرمان ها و خواسته ها و 

اهدافی که مستند، تدوین و مصوب شد 
و به رأی مردم هم رسید، دیده می شود. 

این فعال سیاسی اصلاح طلب تاکید 
می کند: اگر همین امــروز هم بخواهیم 
می توانیم بر اســاس قانون اساسی که 
هیچ اختلاف و دعوایی بر سر آن نیست و 
قرار بود در رویکرد تصمیم سازان ساری 
و جاری شــود، اقدام کنیم اما متاسفانه 
گاهی بی توجهی به خواسته های مردم 
دیده می شود.محمدعلی ابطحی، فعال 
سیاســی اصلاح طلب نیز درباره مطرح 
شــدن اصلاح بعضی از موارد اساسی در 
قانون اساسی توسط اصولگرایان معتقد 
است: بر اساس راهکاری که خود قانونی 
اساســی برای اصلاح آن داده اســت، از 
دوران آقای خاتمی تا به امروز، هیچ وقت 
اســتقبالی از تغییر قانون اساسی نشده 
است. علت این بوده است که بسیاری از 
اصول مترقی قانون اساســی به ویژه در 
بخش حق مــردم و آزادی اجتماعی که 
بخش های بســیار خوب قانون اساسی 
است، به آن عمل نمی شود و نگرانی این را 
داشتیم که با این تغییرات، به اصول مترقی 
قانون اساسی بیشتر آسیب بزند و ممکن 
بود با توجه به آنکه به جامعه بازتری نیاز 
باشد آن فضا بسته شود و به همین علت، 
همیشــه نگران تغییر قانون اساسی که 
توسط خود آن تعیین شده، بوده و هستیم.  
او می گوید: امروز تصور بر این است که اگر 
قانون اساسی، محور واقعی رفتار عمومی 
در جامعه باشد، مشکل جدی ندارد اما 

مشکل عمدتا این اســت که به صورت 
گزینشــی به اصول قانون اساسی توجه 
می شود یعنی به حقوق مردم کم توجهی 
شده اما در عوض حقوق حاکمیت خیلی 
در آن بولد و پررنگ می شــود. به همین 
دلیل، تغییر قانون اساســی یک تیغ دو 
لبه است  یعنی می تواند ما را به پسرفت 
بکشــاند و هم می تواند نیازهای واقعی 
مردم را ببیند و بر اساس آن و شرایط زمانه 
تغییر پیدا کند. اما تغییری که خود قانون 
اساسی پیش بینی کرده می تواند آسیب 
جدی به اصول مترقی قانون اساسی بزند.
اصولگرایان و تغییر نظام ریاستی

حسین کنعانی مقدم، فعال سیاسی 
اصولگرا و  دبیر سیاسی جبهه ایستادگی 
و درباره موضوع بازنگری در قانون اساسی 
می گوید: مقام معظم رهبری در ســفر 
به کرمانشــاه موضوع تغییر ســاختار 
نظام به »پارلمانی« را مطــرح کردند و 
فرمودند: »کرســی های آزاداندیشی به 
این موضوع بپردازند«. بعــد از آن زمان 
احزاب و سیاســتمداران دیــدگاه ها و 
نظرات مختلفــی را بیــان کردند.این 
فعال اصولگرا انتخابات 1400 را آخرین 

انتخابات ریاســت جمهوری در کشور 
می داند و می گوید: من نیــز در مقاطع 
مختلف دربــاره ضــرورت بازنگری در 
قانون اساسی برای شــکل گیری نظام 
پارلمانی صحبت هایی را مطرح کردم. 
انتخابات ریاست جمهوری سال 1400 
آخرین انتخابات ریاســت جمهوری در 
نظام ریاستی بود و احتمال این تغییر وجود 
دارد.سیدابوالقاسم رئوفیان، از چهره های 
سیاسی اصولگرا با بیان این که بنیانگذار 
جمهوری اســلامی نیز حدود یک دهه 
پس از پیروزی انقلاب و تدوین و تصویب 
نسخه نخست قانون اساسی جمهوری 
اسلامی فرمان برگزاری رفراندوم اصلاح 
قانون اساسی را صادر کرد و نه تنها ایرادی 
در این مســئله نمی دید، بلکه به دلیل 
ضرورت آن، با این خواســت همراه شد، 
می گوید: »امــروز نیز پــس از حدود 3 
دهه از آن اصلاحات قانون اساسی، نیاز 
است که در برخی فصول و اصول قانون 
اساسی اصلاحاتی صورت گیرد و قوانین 
موضوعه همچون قانــون انتخابات نیز 
با این اصلاحات تطبیــق یابد.«عباس 
امیری فر، روحانی و سیاستمدار نزدیک به 

محمود احمدی نژاد که به عنوان دبیرکل 
جامعه وعاظ ولایی فعالیت می کند نیز 
معتقد اســت: »»بعد از ســخنان رهبر 
معظم انقلاب در سال۹0 باید فکر کنیم 
که می توان نظام پارلمانی را هم در دستور 
کار قرار داد و این فرصت اکنون وجود دارد 
که تا مجلس و نیز ریاست جمهوری آینده، 
تغییری در ساختار حکمرانی ایجاد کنیم. 
واقعیت این است که هرچه پیش می رویم 
انتخابات ریاست جمهوری با چالش ها و 
تنش های بیشتری همراه می شود و اصلا 
معلوم هم نیست که یک رئیس جمهور 
که در این دوره تأییدصلاحیت شــده، 
دوره بعد تأیید می شود یا خیر و بجز مقام 
معظم رهبری تمام رؤسای جمهور بعد 
از ایشان به نوعی عاقبت به خیر نشدند. 
افزون بر این رؤسای جمهور نشان داده اند 
مسئولیت عملکرد خود را نمی پذیرند؛ 
نمونه اش احمدی نژاد یا روحانی اســت 
که بعد از ریاست جمهوری شان مدعی 
هم هســتند«.او می گویــد: »در نظام 
پارلمانی نخست وزیر و مجلس هر دو در 
قبال مردم پاسخگو هستند. و مردم که 
مجلس را انتخاب می کنند می توانند از 
مجلس مطالبه کنند تا نخست وزیری که 
از طریق مجلس برگزیده شده را ملزم به 
رعایت منافع  ملت کند«.امیری فر درباره 
اینکه آیا رئیسی آخرین رئیس جمهور 
ایران خواهد بود یا خیر، می گوید: »من 
تصور می کنم بهتر اســت آقای رئیسی 
آخریــن رئیس جمهور باشــد و مثلا 
ریاست جمهوری اش در همین یک دوره 

تمام شود و برای مثال او در دوره بعدش در 
نقش نخست وزیر ایفای نقش کند. نکته 
مهمی که از یاد نباید برد نقش مهم احزاب 
در نظام پارلمانی است. نظام پارلمانی به 
وجود احزاب قوی نیاز دارد و در صورتی 
که قرار باشد به سمت این شــیوه اداره 
کشور حرکت کنیم، لازم است که تحزب 

در کشور را تقویت کنیم.«
 تغییر نظام ریاستی؟ 

با شورای نگهبان فرقی ندارد
سیدمصطفی هاشــمی طبا،  فعال 
سیاسی اصلاح طلب می گوید: »این که 
نظام پارلمانی باشــد و یا رأی مستقیم و 
انتخاب ریاست جمهوری تفاوت چندانی 
ندارد زیرا در کشور ما هر دو مسئله کنترل 
شده اســت و نتیجه اش بدلیل عملکرد 
شورای نگهبان در زمینه نظارت استصوابی 
فرق چندانی ندارد.«او معتقد است: »ما 
انتخاب رئیس جمهور با تیپ های مختلف 
با رأی مستقیم مردم را داشته ایم و به قول 
معروف می گویند این ها چه گلی به سرمان 
زده اند که اگر مجلس انتخاب کند نزند؛ 

بنابراین تفاوت چندانی ندارد.«
 پیشنهاددهنده را جدی نگیرید

محمد غرضی هم بــه گونه ای دیگر 
به موضوع نگاه می کند: »باهنر از جبهه 
اصولگرایــان اســت و خــود او حالا به 
سیاست های اصولگرایان اعتراض دارد. 
پیشنهاد باهنر  با پیشینه ایشان همخوان 
نیست.«با این حال حمیدرضا ترقی، معاون 
بین الملل حزب موتلفه اسلامی همین 
پیشنهاد را هم دستاویزی برای حمله به 
اصلاح طلبان قرار داده اســت: »اصلاح 
طلبان این حرف هــا را قبلا هم می زدند 
و بزرگنمایی می کردند؛ امروز سیاست 
آنها سکوت و بزرگنمایی کردن هر جمله 
و کلمه اصولگرایان اســت. اصلاح قانون 
اساسی حرف اول، صحبت مهم و تیتر اول 
روحانی نبود اما چون اصلاح طلبان، دنبال 
حاشیه سازی در کشور هستند، بنابراین 
ذهن مردم را در آستانه سالگرد پیروزی 
انقلاب که همــه باید به فکر انســجام، 
وحدت و دســتاوردهای انقلاب باشند 
به حاشیه بردند که برای مثال مشکل ما 
تنها، قانون اساسی است.« به نظر می رسد 
مصطفی هاشمی طبا به عنوان یک مدیر 
و سیاستمدار کارکشته دقیق ترین نگاه 
را بــه ایده پردازی تغییر قانون اساســی 
دارد: »برای من قابل پیش بینی نیست 
چه ممکن اســت رخ دهــد، آقای باهنر 
هم یک پیشــنهاد دادند و ایشان هم که 

تعیین کننده این موضوع نیستند.«

ایده پردازی برای تغییر قانون اساسی؛

اصولگرایان: شاید  اصلاح طلبان: نه
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اصلاح طلبان که همیشه 
نقدهای جدی به اجرا نشدن 
ظرفیت کامل قانون اساسی 
و ضرورت برخی اصلاحات 

در آن داشتند، به هیچ 
عنوان از ایده تغییر این 

قانون استقبال نکرده اند 
و اصولگرایان هم در این 

مورد یکی به نعل و یکی به 
میخ می زنند

به نظر می رسد مصطفی 
هاشمی طبا به عنوان 

یک مدیر و سیاستمدار 
کارکشته دقیق ترین نگاه را 
به ایده پردازی تغییر قانون 

اساسی دارد: »برای من قابل 
پیش بینی نیست چه ممکن 

است رخ دهد، آقای باهنر 
هم یک پیشنهاد دادند و 

ایشان هم که تعیین کننده 
این موضوع نیستند.«

طهمورث حسینی
طی حکمی ازسوی رهبر انقلاب 

مشاور فرمانده کل نیروهای مسلح 
در امور ارتش منصوب شد

فرماندهی معظم کل قوا در حکمی امیر سرتیپ 
حاتمی را به عنوان مشــاور فرماندهی کل نیروهای 
مسلح در امور ارتش منصوب کردند.به گزارش روابط 
عمومی ارتش جمهوری اسلامی ایران، در حکم آیت الله 
خامنه ای آمده است: »نظر به تجارب ارزنده، جنابعالی 
را به عنوان مشاور فرماندهی کل نیروهای مسلح در 

امور ارتش جمهوری اسلامی ایران منصوب می کنم.
مایلم مشورت های بررسی شده در تقویت ارتش 

را ارائه نمایید.«
    

رونمایی از موشک بالستیک 
»خیبرشکن« سپاه 

موشک راهبردی دوربرد و نقطه زن »خیبرشکن« 
ســپاه با برد 14۵0 کیلومتر رونمایی شد.به گزارش 
ایسنا، در آستانه برپایی جشن ملی 1400 در ۲۲ بهمن 
ماه، سردار سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد 
کل نیروهای مسلح و سردار سرتیپ پاسدار امیرعلی 
حاجی زاده فرمانده نیروی هوافضای ســپاه، ضمن 
بازدید یکــی از پایگاه های موشــکی زمین به زمین 
نیروی هوافضای سپاه از موشــک دوربرد و نقطه زن 
»خیبرشکن« بعنوان جدیدترین دستاورد راهبردی 
این نیرو رونمایی کردند.موشک راهبردی خیبرشکن 
از نسل سوم موشک های دوربرد سپاه پاسداران انقلاب 
اســلامی اســت که از ویژگی های منحصر به فردی 
برخوردار است، این موشک دارای سوخت جامد است و 
در فاز فرود دارای مانورپذیری برای عبور از سپر موشکی 
بوده و طراحی بهینه آن باعث شده است وزن آن نسبت 
به نمونه های مشابه یک ســوم کاهش یافته و مدت 
آماده سازی و شلیک آن نیز تا یک ششم تقلیل پیدا کند.

    
بورل: 

 در مراحل نهایی
 مذاکرات وین هستیم

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا که اخیرا به 
آمریکا سفر کرده بود، درباره پیشرفت مذاکرت وین 
گفت: نمی دانم یک هفته، دو هفته یا سه هفته طول 
خواهد کشید، اما مطمئنا در آخرین مراحل مذاکره 
هستیم.به گزارش شــبکه فرانس ۲4، جوزپ بورل 
افزود: رسیدن به یک توافق در زمینه لغو تحریم ها و 
بازگرداندن اقدامات هســته ای ایران به حالت قبل، 
»مهم ترین مسئله اســت«. او ابراز امیدواری کرد که 
گشایشــی صورت می گیرد »چون دو طرف از خود 
آمادگی نشــان داده اند«.او همچنین گفت که پیش 
از خروج  دولت قبلی آمریکا از توافق هسته ای، ایران به 

توافق پایبند بوده است.
    

 مجری صداوسیما، 
رئیس گنجینه ملی آب ایران شد

علی اکبر محرابیان، وزیر نیرو و رئیس شورای موسسه 
گنجینه ملــی آب ایران در حکمی »محمدحســین 
رنجبران«، مجری تلویزیون را به ریاست گنجینه ملی 
آب ایران منصوب کرد.به گزارش ایرنا، معرفی و انتقال 
میراث ارزشمند گذشتگان در زمینه آب به نسل حاضر 
و آینــدگان و ... و فراهم کردن زمینه هــای لازم برای 
فرهنگ سازی درســت در زمینه مصرف بهینه آب و 
استفاده از تجربیات بین المللی در این عرصه، از جمله 
اهداف تشکیل مؤسسه »گنجینه ملی آب ایران«است.

محمدحسین رنجبران، ســابقه مدیرکل سابق روابط 
عمومی ســازمان صداوســیما و وزارت رفاه و تأمین 
اجتماعی و سردبیری و تهیه کنندگی و اجرای چند برنامه 
گفت وگومحور رسانه ملی را در کارنامه کاری خود دارد.

    
شمخانی:

آمریکا در مذاکرات وین فاقد 
نظام تصمیم گیری منسجم است 

علی شمخانی، دبیر شورای عالی امنیت ملی، در 
توئیتی نوشت: صداهایی که از هیأت حاکمه آمریکا 
شنیده می شود نشان می دهد که انسجام لازم در این 
کشور برای اتخاذ تصمیمات سیاسی در مسیر پیشبرد 
مذاکرات وین وجود ندارد.دولت آمریکا نمی تواند هزینه 
اختلافات داخلی خود را با تضییع حقوق قانونی ملت 

ایران پرداخت کند.
    

دیدار اولیانوف با نمایندگان ایران 
و آمریکا در وین

نماینده روسیه در مذاکرات وین با انتشار پیام هایی 
اعلام کرد با رابرت مالی و علی باقری در وین دیدار کرده 
است. میخائیل اولیانوف در پیامی توئیتری نوشت: با 
آقای رابرت مالی نماینده ویژه آمریــکا در امور ایران 
دیدار کردم. ما درخصوص جنبه های مذاکرات وین 
درباره برجام رایزنی کردیم.اولیانوف در پیامی دیگر 
نوشت: با آقای باقری کنی رئیس هیات مذاکره کننده 
ایران، بلافاصله پس از ازسرگیری گفت وگوهای وین 

درباره برجام ملاقات کردم.

روی موج کوتاه

عضو شورای مرکزی حزب اتحاد ملت ایران 
درباره دیدارهای حسن روحانی با ناطق نوری، 
باهنر و خاتمی گفت: این دیدارها جنبه سیاسی 
ندارد و با توجه به اینکه گفته می شود این دیدار 
به منظور تشکیل دولت سایه است اما به دلیل 
اینکه دولت سایه در ایران ســاختار حقوقی و 
سیاسی ندارد، بی معناست.سعید شریعتی در 
گفت وگو با ایلنا،  درباره دیدارهای اخیر روحانی 
با چهره های اصلاح طلب و اصولگرا و اینکه آیا این 
دیدارها به معنای کار تشکیلاتی است یا صرفا به 
عنوان یک دیدار عمومی مطرح می شود، گفت: 
اگر دیداری انجام گرفته باشــد بعید است که 
جنبه سیاسی داشته باشد. بیشتر این دیدارها از 
باب مشورت و همفکری است و به معنای کنش 
یا حرکت سیاسی نخواهد بود. آقای روحانی در 
سیاست ایران چهره بانفوذی هستند هشت سال 
رئیس جمهور کشور بوده و همیشه جز چهره های 
برجسته جریان اصولگرا شــناخته می شوند. 
طبیعی اســت که به عنوان یک عنصر سیاسی 
مطرح با چهره ها و شــخصیت های سیاســی 

دیگر مشــورت و گفت وگو کنند. وی افزود: اگر 
دیداری صورت گرفته در همین چارچوب قابل 
ارزیابی است. آقای روحانی تا قبل از دوره ریاست 
جمهوری، عضو شورای مرکزی و هیئت داوری 
جامعه روحانیت مبارز بود و بسیاری از همفکران 
ایشان در حزب اعتدال و توسعه حضور داشتند 
و اگر قرار است کار تشکیلاتی انجام دهند باید 
نسبتشان را با تشکیلات جامعه روحانیت مبازر 

و حزب اعتدال و توسعه مشخص کنند. فعالیت 
سیاسی یک فعالیت جمعی و تشکیلاتی است 
و اگر قرار اســت فردی کاری انجــام دهند، به 
صورت فکری و مشــورت است. اگر بنا باشد که 
آقای روحانی به کار تشــکیلاتی ورود کند باید 
با جریان هایی که قبلا بــا آن مرتبط بوده فعال 
شود یا تشکیلات جدید را برپا کند. عضو شورای 
مرکزی حزب اتحاد درباره احتمال تشــکیل 
دولت سایه هم گفت: واژه دولت سایه در ساختار 
سیاســی ایران خیلی بی معناست چون دولت 
سایه در فرهنگ و نظام سیاسی پارلمانی شبیه 
انگلستان و کشــورهایی که از آن الگو تبعیت 
می کنند، معنا خواهد داشــت. در آنجا پارلمان 
و مجلس مرکز اصلی سیاست هستند. دبیرکل 
حزب اکثریت منتخب پارلمان، رئیس دولت یا 
نخست وزیر شده و از اعضای پارلمان نیز دولت 

خود را تشکیل می هد. حزب اقلیت در مجلس 
هم رسما دولت در ســایه را تشکیل می دهد و 
دارای اختیارات، امکانات و بودجه است. متناظر 
با هر وزیری یک وزیر سایه هم در پارلمان وجود 
دارد که مسئول نظارت، بررســی و ارزیابی آن 
وزارتخانه اســت که ما اصلا چنیــن چیزی در 
ساختار حقوقی و سیاسی کشورمان نداریم. وی 
افرود: البته به تبع علاقه مندی احزاب و گروه های 
سیاسی یا گستره فعالیتشــان، ارکان و اجزای 
دولت را رصد کرده و مورد بررسی و ارزیابی، نقد 
و تحلیل قرار می دهند اما منشا اثری ندارد. در 
دولت سایه، تصمیمات آنان به پارلمان می آید 
و می تواند منجر به اقداماتی مانند اســتیضاح 
دولت نخست وزیر یا وزرا شود اما در ایران احزابی 
مانند کارگزاران ســازندگی یا اتحاد ملت بیایم 
دولت سایه تشکیل دهیم و هر وزارتخانه ای را 

تحلیل کنیم، در آخــر می خواهیم یک بیانیه 
بدهیم. تحلیل از ساختار تصمیم گیری کشور 
معنی ندارد مگر، در افکار عمومی اطلاع رسانی 
و آگاهی رسانی انجام شود.  شریعتی ادامه داد: 
آقای روحانی یا هر شخص دیگری از همکاران، 
دوســتان، نزدیکان یا همفکرانشان می توانند 
رصد، ارزیابی و نقد کنند حالا می توانند آن را به 
مردم، رهبری و حتی خود دولت و رئیس جمهور 
منعکس کنند اما همه این تحلیل ها و ارزیابی ها 
سیاسی است و منشا اثر نیست.  شریعتی درباره 
اینکه این رفتارها می توانــد در آینده به عنوان 
یک کنشگری سیاسی مطرح شود، گفت: حتما 
می تواند به این شکل باشد. اگر شخصیت هایی 
مثل آقای روحانی که از نیروهای سیاسی زبده 
و با اطلاع از فرآیندهای سیاســی و اجتماعی 
کشور هستند به میدان بیایند، نیروهای همفکر 
خودشان را سازماندهی کرده و کار تشکیلاتی 
انجام دهند، منشا اثر است. کشــور ما واقعا به 
چنین فعالیت ها و کارهای سازمان یافته ای در 

افکار عمومی نیار دارد. 

سعید شریعتی:

 دولت سایه در ایران ساختار حقوقی و سیاسی ندارد

خبر

نماینــده مجلس دهم گفت: رئیســی آدم 
دلسوز و زحمت کشی است و می خواهد کشور را 
درست کند اما انصافا مشاورانی ضدمردمی دارد 

و شعارهای او روی زمین مانده است. 
غلامعلی جعفرزاده ایمن آبادی در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا، درباره روند بازپس گیری برخی 
لوایح مجلس و علت افزایش ایــن روند گفت: 
بازپــس گرفتن لایحه همسان ســازی حقوق 
بازنشستگان کار بسیار بسیار اشتباهی بود این 
لایحه در سال 1400، ۷4 هزار میلیارد تومان و 

در سال 1401 ۸1 هزار میلیارد تومان پیش بینی 
شــده بود. وی افزود: فکر می کنم آقای رئیسی 
مشاوران بد و رئیس ســازمان برنامه و بودجه 
بسیار ناتوانی دارد. او باید یک اقتصاددان را در 
این ســازمان به کار می گرفت نه یک مهندس 
صنایع را چون کار را بلد نیست، اطلاعات برنامه 
و بودجه ای ندارد و هرکس هر چیزی بگوید آن 
را قبول می کند. جعفــرزاده ایمن آبادی گفت: 
قبلا طرح سیســتم پولی و بانکــی بین المللی 
رای نیاورد و گفتند نیازی به برجام نیســت اما 

امروز که برجام یک جنازه اســت، می بینیم که 
40 نفره در وین مذاکره می کنند. توصیه من به 
آقای رئیسی این است که یک آدم دلسوزی مانند 
آقایان دانش جعفری و رهبر را در این نهاد به کار 
بگیرد تا مشکل حل شود.نماینده پیشین مردم 
رشت در مجلس دهم درباره معطل ماندن طرح 
شفافیت آرا نمایندگان در مجلس یازدهم به ایلنا 
گفت: یکی از مواردی که مورد هجمه در مجلس 
دهم قرار می گرفت، همین بحث شــفافیت آرا 
نمایندگان بود و خیلی از نمایندگانی که امروز 
در مجلس یازدهم هستند مدعی بودند اگر پای 
ما به مجلس برسد آن را به اتاق شیشه ای تبدیل 
می کنیم. یکی از آن شــعارها این بود که حالا 
یادشان رفته است. وی افزود: کاری که در کنگره 

آمریکا انجام شد، برای اولین بار یک دانشگاهی 
در این کشور برای شفافیت آرا سایتی ایجاد کرد 
که نمایندگان باید اطلاعاتشان را در آن سایت 
ثبت کننــد و هرکــس آن کار را انجام نمی داد 
متهم به فساد می شد. فکر می کنم که باید یک 
حرکت مردمی انجام شود و از بحث شفافیت آرا 
در کنگره آمریکا الگو گرفته و آن را انجام دهیم 
وگرنه مجلسی ها زیر بار طرح شفافیت نخواهند 
رفت و آن را عقــب می اندازند. وی تصریح کرد: 
نماینده ای که نتواند از رای خودش دفاع کند، 
نماینده نیست. نماینده یا به طرحی و لایحه ای 
رای داده یا نداده، موافق یا مخالف است. مردم 
بعدها بر اساس نوع نگاه و دیدگاه های این افراد 
تصمیم گیری می کنند. امــروز نمایندگان در 

موضوع قطعی اینترنــت، فرزندآوری اجباری، 
سقط جنین و حیوانات خانگی که اولویت اصلی 
مردم نیست وارد می شــوند. مردم می خواهند 
بدانند نماینده شهرشان در مجلس به جز ایجاد 
مزاحمــت و نارضایتی چــه مدخلیت دیگری 

داشته است.

جعفرزاده ایمن آبادی:  

رئیسی مشاوران ضدمردمی دارد


